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شدید؟
به احتمال زیاد آنچه در ذهن کارگردان و نویس��نده بوده، 
نزدیکی و شباهت چهره من به نقش اول فیلم که شهید ستاری 
اس��ت، بوده و شاید ترجیح شان این بوده که سراغ چهره های 
مط��رح نروند. انتخاب بازیگر این فیلم برعهده آقای کیومرث 
مرادی بود که به واس��طه دوستی مشترک، از من خواستند 
به این پروژه اضافه شوم. فیلمنامه را خواندم و خوشم آمد و 
اطمینان پیدا کردم این فیلم می تواند حق مطلب را بدرستی 

ادا کند. 
چقدروجوهشخصیتیخودشهیدستاریباعثشدشما
ایننقشرابپذیرید؟بالاخرهایشانشخصیتشناختهشدهای
استوهمینشایدباعثشودبازیگرترسایناجراراداشته
باشدکهاگراصطلاحاخوبازآبدرنیاید،موردشماتتقرار
بگی�ردوازآنطرفاجرایبینقصچنینش�خصیتهایی

میتواندسکویپرتابیبرایبازیگرآننقشباشد.
اتفاقا خیلی ها با شخصیت تیمسار آشنا نیستند. خود من 
هم یک اطلاعات اندکی داشتم و در شروع کار تازه با زوایای 
پنهان شخصیتی ایشان آشنا شدم. آدم های تاثیرگذار در تاریخ 
هر مملکتی زیاد نیس��تند؛ آنهایی که منشأ خیرند و اتفاقات 
بزرگی برای تاریخ آن دیار رقم می زنند و تیمس��ار ستاری به 

واقع یکی از این افراد است. 
طبیعی است که برای من بازی در این نقش ترسناک بود. نه 
فقط به جهت اینکه نقش تیمسار ستاری را قرار است بازی کنم، 
بلکه به جهت اینکه بافت فیلمنامه به گونه ای بود که اصطلاحا 

جای نفس کشیدن برای من وجود نداشت. یعنی جزو 
فیلمنامه هایی بود که متکی بر شخصیت اصلی 
داستان است و تقریبا در 90 درصد سکانس ها 
حضور دارد و این کار بازیگر را بس��یار سخت و 
دش��وار می کند. از نگاهی دیگر شخصیت های 
فیلمنامه ه��ا مبتنی بر 4 وج��ه فیزیک، روان، 

روابط اجتماعی و اخلاق هستند. شخصیت های 
واقعی هم همین 4 بعد را دارند اما 

پیچیده تر و درهم تنیده هستند. 
به هر حال خلق شخصیت 
در پرداخ��ت اصولی فیلمنامه 
خلاصه می ش��ود؛ خلاصه ای 

از منش یک شخصیت که 
در وقایع فیلمنامه محدود 

برای  حداقل  اس��ت. 
اهل فن رفتارهای 

ش��خصیت فیلمنامه ای قابل پیش بینی اس��ت اما شخصیت 
واقعی اینگونه نیست. حالا وقتی قرار است فیلمی بر اساس 
زندگی یک قهرمان واقعی ساخته شود، پیچیدگی کار بیشتر 
است؛ هم به جهت پیچیدگی شخصیت واقعی و هم به جهت 

خاطره ای که مخاطب از قهرمان در زندگی واقعی دارد.
همچنین استفاده بهینه از هر گونه اطلاعات شامل فیلم، 
کتاب و خبر تا تحقیقات میدانی در این راس��تا بسیار نقش 
تعیین کنن��ده ای دارد. حدود ۲ ماه تا زمان آغاز فیلمبرداری 
فرصت داش��تم تا این اطلاعات را با کمک کارگردان و دیگر 
دوستان تکمیل کنم و البته تلاش کنم این مجموعه عوامل 

از طریق بنده به مخاطب قابل ارائه باشد. 
بالاخرهبراینزدیکیباایننقشنیازبهیکسریمطالعات
ودیدارباخانوادهش�هیدداشتید؛کمیازایناتفاقاتبرای

مابگویید.
طبیعی اس��ت من به عنوان بازیگر برای نزدیکی با نقش، 
این مطالعات را انجام دهم و وقتی شما قرار است شخصیتی 
را بازی کنید که در تاریخ معاصر شما بوده و تماشاگر با آن 

خاطره دارد، سختی کار دوچندان می شود. 
تا آنجایی که من ایشان را شناخته ام، شهید 
ستاری به هیچ وجه در قید و بند ضوابط، 
خ��ود را اس��یر نمی ک��رد و اینکه »چون 
قواعد چنین چیزی را حکم می کند، پس 
باید اینگونه عمل کرد« اعتقاد داشتند که 
هر آنچه درست اس��ت باید عمل شود و 
انسان ساختارشکنی بودند. درک درست 
ایشان از شرایط موجود و عمل کردن به 

کار درست، ایشان را از باقی انسان ها جدا و خاص کرده بود. 
تمام تلاش من و باقی عوامل این بوده که برداش��ت درستی 
از شخصیت تیمسار بر پرده سینما تجلی یابد و امیدوارم که 

موفق بوده باشیم. 
یادم می آید به خانه پدری ایش��ان در روستایی رفتیم که 
قرار است موزه شود و هنوز این اتفاق نیفتاده است. با دیدن 
آنجا و ارتباط با خانواده ایش��ان بویژه »سورنا« پسر تیمسار، 
گفت وگوهایی انجام شد که به نظرم باعث نزدیکی بیشتر من 

به این نقش شد. 
نقشش�هیدس�تاریرادرفیلممنصوربیشتریکنقش
تیپیکنظامیدیدیدیاکاربهس�متخلقیکش�خصیت

پیشرفت؟
شخصیت »ستاری« فیلمنامه به گمان من، انسانی است که 
به دنبال تغییر است. می خواهد کشور خود را بسازد و 
قطعا در این مسیر هدفمند و مفید تلاش می کند 
و با رنج مردمی که وظیفه حراست از آنها را 
در حیطه آس��مان ایران زمین دارد، همراه 

می شود و با آنها اشک می ریزد. 
از س��وی دیگر تیمسار س��تاری پدری 
مهربان اس��ت که در این فیلم سعی شده 
اس��ت به تمام وجوه انسانی ایشان پرداخته 

شود. 
فیلمنام�هفیل�ممنصورچه
ویژگیایداشتکهشما
راب�رایحضوردرآن

راغبکرد؟
پرهیز از شعارزدگی 
مهم تری��ن ویژگ��ی 
فیلمنام��ه  مثب��ت 
منص��ور در ن��گاه 

اول ب��ود. زمان��ی که زندگی یک قهرم��ان را دنبال می کنیم 
و می خواهیم از زندگی او فیلم بس��ازیم، ناخودآگاه مس��تعد 
شعارگویی هستیم اما انصافا فیلمنامه منصور و نگاه کارگردان 

خالی از هرگونه شعارزدگی بود. 
چرادرسینمایایرانفیلمهایپرترهکمترساختهمیشود؛

آیابهعلتنبودپژوهشاستیابیرغبتیسینماگران؟
س��اخت این گونه فیلم ها بسیار سخت و طاقت فرساست، 
بویژه اگر تلاش گروه سازنده این باشد که همه چیز را ساده 
روایت کنند. به نظر من نمونه های بس��یاری ساخته شده اما 

نتوانسته اند این سادگی را دنبال کنند. 
ازس�ختیسکانسهایفیلمبیش�تربگویید؛ازآنجاکه
تیمس�ارستاریدرمقطعیفرماندهنیرویهواییارتشنیز
بودهوقبلازآنپروازهایمتعددیداش�ته،س�ختیضبط
اینسکانسهاوکاردرشرایطسختکروناچگونهگذشت؟

زم��ان فیلمب��رداری ما کرونا هنوز با این ش��دت و حدت 
در جهان ش��یوع نیافته بود و تقریباً 4 اس��فند پارسال )98( 
فیلمبرداری ما به اتمام رسید، بنابراین ما از این جهت خیلی 

نگران نبودیم. 
درب��اره س��ختی کار هم بای��د بگویم 
بالاخره اج��رای پروژه ای در این س��طح 
کار آسانی نیست و پیچیدگی های خاص 
خود را دارد، مضاف بر اینکه ش��یوه کاری 
آقای س��رمدی به عنوان کارگردان، کار را 
سخت تر کرده بود. ما در واقع بعد از اینکه 
گریم می شدیم یکسری سکانس پلان های 
طولانی و چندس��اعته ضبط می کردیم و 
بعد از دل آنها در تدوین، سکانس های مورد نظر جدا می شد؛ 
به همین خاطر ما مدام در حال تصویربرداری بودیم و دلیل 
انتخاب این تیم بازیگری با پیشینه تئاتری همه بازیگران هم 
همین بوده است تا بازیگران بتوانند تداوم حس را رعایت کنند 

و دیالوگ ها را در طولانی مدت از یاد نبرند. 
 س��کانس های س��خت بسیاری داش��تیم ولی از آنجا که 
نمی خواهم قصه لو برود، اجازه دهید تا اکران این فیلم صبر 

کنیم. 
بدونشکدرچنینفیلمهاییگریمنقشیاساسیداردو
قبلازاینکهبهبازیآنبازیگرتوجهشود،گریمآنبهچشم
تماشاگرمیآید.بعدازنخستینتستگریم،ایناحساسرا

داشتیدکهشبیهشهیدستاریشدهاید؟
بله! تا حد زیادی این اتفاق افتاده بود. شهرام خلج )گریمور 
منصور( یکی از بهترین هاست و من حدود ۲0 سال قبل در 
»تفنگ سر پر« با او کار کرده بودم. در همان گریم اولیه تقریبا 
همه چیز اتفاق افتاد و همه آن حس ها به من منتقل ش��د. 
گریم در این کارها بس��یار اهمیت دارد؛ چون باید در ۳ ماه 
فیلمب��رداری، تداوم گریم و یکنواختی آن ثابت بماند. بعد از 
گریم نهایی و لباس، دوستان کارگردانی به این نتیجه رسیدند 
که شالوده اولیه کار درآمده است و باقی کار توانایی من بازیگر 

و هدایت کارگردان بود که به نقش جان می بخشید. 
بهترینوشایدسختترینلحظهایکهبهنظرتاندربازی

شمااتفاقافتاد،مربوطبهکدامسکانساست؟
شاید نش��ود به این سوال پاسخ شفاف داد، چون احتمالا 
داس��تان لو می رود ولی لحظات پایانی کار که تیمس��ار پس 
از ماجرایی که برایش اتفاق می افتد، در بیمارس��تان بستری 
می شود و حالا می خواهد نتیجه ماه ها تلاش خود و دوستانش 
را ببیند - نتیجه ای کوچک که درنهایت منجر به تماشای نتیجه 
کل داستان می شود- بسیار سکانس سخت و تماشایی ای شد. 
البته سکانس ها و لحظات سخت بسیاری در این کار وجود 

داشت. من حدود 6 ماه با این نقش زندگی کردم و بارها پیش 
خودم گفتم تیمسار ستاری در آن لحظات واقعی چه استقامت 
و شکیبایی به خرج داده  و چقدر شرایط سختی را پشت  سر 
گذاشته است. من سال هاست که گزیده کار شده ام ولی بابت 

این نقش خیلی خوشحالم که برای من این اتفاق افتاد. 
فکرمیکنیدبازیتانتوسطهیأتداوراندیدهشدهویکی

ازسیمرغهانصیبشماشود؟
حقیقتا خیلی برای من مهم نیس��ت سیمرغ بگیرم یا نه؛ 
نه اینکه جایزه را دوست نداشته باشم ولی واقعیت این است 
که من همان دهه 70 با اجراهایم شهرت را تجربه کرده ام و 
خیلی از آن خوشم نیامد. با اینکه بازیگری را دوست دارم ولی 
زندگی طبیعی خودم را ترجیح می دهم. البته بعد از این فیلم، 
باز اگر شرایط مطلوبی پیش بیاید حتما بازی می کنم. من تمام 
تلاشم را برای ایفای این نقش به کار بستم و قطعا اگر بازی 

من توسط داوران دیده شود، جای سپاس و قدردانی دارد. 

»محمد برادران« که چند سالی است در سینما با طراحی 
جلوه های ویژه رایانه ای به ش��هرت رسیده و سال گذشته 
با طراحی جلوه های ویژه رایانه ای فیلم »خروج« توانس��ت 
سیمرغ جشنواره را کسب کند، امسال با فیلم »منصور« به 
جشنواره آمده است؛ فیلمی که به لحاظ پروداکشن جلوه های 
وی��ژه رایانه ای بزرگ تر از خروج اس��ت. ب��ا او به گفت وگو 
نشستیم تا درباره ابعاد کار در فیلم »منصور« صحبت کنیم.

شماازچهزمانیبهفیلممنصورملحقشدید؟
من از اواخر پیش تولید به کار اضافه شدم و تلاش کردم 
جلوه های ویژه لازم را بر اس��اس دکوپاژ و میزانس��ن لازم 

طراحی کنم. 
فیلمنامهفیلممنصورچهویژگیایداشتکهشمارابرای

حضوردراینفیلمراغبکرد؟!
ببینی��د! برای من به عنوان ی��ک فعال جلوه های ویژه، 
چیزی که در درجه اول مهم اس��ت پروداکشن کار است؛ 
ابعاد کار و اینکه چقدر کار به ساختن جلوه های ویژه نیاز 
دارد یا چقدر »تری دی« دارد. خب! وقتی ما داریم درباره 
صنع��ت هوایی صحبت می کنی��م و هواپیما، این موضوع 
خیلی موثر می شود. از طرفی من از بچگی عاشق خلبانی 

و هواپیما بودم و این یکی از آرزوهایم بود و وقتی فیلمنامه 
این فیلم را خواندم، دیدم می توانم بخشی از آرزوهایم را با 
ساختن هواپیمای کامپیوتری و درگیری با این پروژه جلو 
بب��رم و البته که در طول پروژه هواپیماهای جنگنده را از 
نزدیک لمس کنم. اینها سر جمع من را به قبول کردن این 

پروژه قانع کرد. 
ساختجلوههایویژهرایانهایچقدرزمانبردوچندنفر

درآنهمکاریداشتند؟!
تقریب��ا از آبان ماه ت��ا اول بهمن ماه درگی��ر این پروژه 
بودیم. ۲0 نفر از بچه های اس��تودیوی ما کامل درگیر این 

پروژه بودند. 
ازلحاظتکنیکونرمافزاروکارشناسان،وضعیتسینمای
ایراندربخشجلوههایویژهرایانهایدردنیاچگونهاست؟

در منطق��ه خاورمیانه و آس��یا اوض��اع جلوه های ویژه 
ایران خیلی خوب اس��ت و چی��زی که من در حال حاضر 
دارم تجربه می کنم این اس��ت که امروز دیگر تقریبا همه 
کارگردان��ان پذیرفته اند که جلوه های ویژه بخش لاینفک 
یک فیلم س��ینمایی است و همیشه برای آن حساب ویژه 
ب��از می کنند. امروز جلوه های ویژه، دیگر در روتوش کردن 

تصاویر خلاصه نمی شود؛ جلوه های ویژه، ساختن لوکیشن ها 
و اکسسوار کامل فیلم است. 

آیاامروزجلوههایویژهمیتواندجایبخشهایدیگری
همچونطراحیدکوروفیلمبرداریرابگیرد؟

در فیلم هایی که ما ساختیم جلوه های ویژه بخش زیادی 
از طراحی دکور و صحنه فیلم اس��ت؛ طراحی صحنه فقط 
طراحی می کند و باقی آن با کامپیوتر است. اصلا گاهی اوقات 
فیلمبرداری نداریم و  همه چیز در کامپیوتر اتفاق می افتد. 
چه در فیلم »خروج« با آقای حاتمی کیا و چه در »منصور« 
با آقای س��رمدی، بخش زیادی از کار را با جلوه های ویژه 
ساختیم. آنجا ما قطار، هلی کوپتر، تراکتور، مزرعه پنبه و... 
را س��اختیم و اینجا هم بخش زیادی از هواپیماهای فیلم، 

اتفاقات ماشین و... ساخت کامپیوتری است. 
آیاامیدیبهکسبسیمرغفجردارید؛چقدربرایشما

مهماست؟!
من همیش��ه ب��ه داوری احترام می گ��ذارم و درباره آن 
نظری نمی دهم اما آنچه برای من مهم است اینکه بهترین 
کار را تحویل دهم و مردم از دیدن صحنه های خلق ش��ده 

لذت ببرند. 

محمدبرادران،طراحجلوههایویژهرایانهایفیلم»منصور«درگفتوگوبا»وطنامروز«:

می خواهم مردم از دیدن صحنه های خلق شده لذت ببرند
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برگزاریمجازیاجراهایصحنهای
جشنوارهموسیقیفجر

س��تاد برگ��زاری سی و شش��مین 
جشنواره موس��یقی فجر با انتشار 
اطلاعیه ای از برگ��زاری »مجازی« 
اجراهای صحنه ای این رویداد خبر 

داد. 
به گزارش »وطن امروز«، اجراهای سی وششمین دوره 
جشنواره موسیقی فجر در فضای مجازی پخش می شود.

با توجه به شرایط ویروس کرونا و محدودیت های حضور 
مخاطبان در سالن های اجرای موسیقی و به جهت همراهی 
با مصوبات ستاد ملی کرونا، با تصمیم ستاد سی وششمین 
جشنواره موسیقی فجر، اجراهای این دوره جشنواره مجازی 

پخش می شود.
بر همین اس��اس، ضبط اج��رای گروه های حاضر در 
جشنواره با رعایت پروتکل های بهداشتی براساس جدول 
زمانبندی  آغاز ش��ده اس��ت و بزودی از سوی دبیرخانه 
جشنواره، جدول اجراهای سی و ششمین جشنواره موسیقی 

فجر و بسترهای پخش منتشر و معرفی خواهد شد.
وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی نیز فضای مجازی را 
بستر مهمی برای حوزه موسیقی خواند و گفت برگزاری 
جشنواره موسیقی فجر در فضای مجازی یک نقطه عطف 

و تجربه ای در این دوره است.
سی و ششمین جشنواره موسیقی فجر در بخش های 
رقابت��ی و غیررقابتی، ۲8 بهمن تا ۳ اس��فندماه برگزار 
می ش��ود که جایزه ترانه، جایزه موس��یقی و رس��انه و 
نشس��ت های پژوهش��ی از برنامه های دیگر این دوره از 

جشنواره است.

تئاتر

4بزرگداشتهمزمانبااختتامیه
جشنوارهسیونهم

 بزرگداش��ت اخت��ر تاجیک، به��رام ابراهیمی، همایون 
علی آبادی و جمشید داورپناه در آیین اختتامیه سی ونهمین 

جشنواره تئاتر فجر برگزار می شود. 
ب��ه گ��زارش »وطن ام��روز«، اخت��ر تاجیک عکاس 
پیشکسوت تئاتر، بهرام ابراهیمی بازیگر و گوینده تئاتر، 
سینما و تلویزیون، همایون علی آبادی مدرس، منتقد و 
پژوهشگر تئاتر و جمشید داورپناه کارگردان باسابقه تئاتر، 
هنرمندان پیشکسوتی هستند که از سال ها تلاش شان 
برای هنر تئاتر در آیین اختتامیه سی  و نهمین جشنواره 

تئاتر فجر قدردانی می شود.
مراسم بزرگداشت این 4 هنرمند همزمان با اختتامیه 
این رویداد هنرهای نمایشی، روز دوشنبه ۲0 بهمن ساعت 

۱8 در تالار وحدت برگزار خواهد شد.
سی و نهمین جش��نواره تئاتر فجر به دبیری حسین 

مسافرآستانه در حال برگزاری است.

ادبیات

تازهترینآمارهاازجشنوارهشعرفجر
 دبیر اجرایی پانزدهمین جشنواره بین المللی شعر فجر 
درباره آثار رسیده به دبیرخانه این جشنواره توضیح داد. به 
گزارش »وطن امروز«، مصطفی راضی جلالی با ارائه آمار 
مربوط به آثار رس��یده به دبیرخانه پانزدهمین جشنواره 
بین المللی شعر فجر گفت: در این دوره ۲۵08 اثر به دست 
ما رسید که از این مجموع، ۲0۵0 کتاب در بخش »شعر 
بزرگسال«، ۱7۲ اثر در بخش »شعر کودک و نوجوان« و 
۲86 عنوان هم در بخش »درباره شعر« شرایط آیین نامه ای 

را برای بررسی دارا بودند. 
جلالی با اشاره به برگزاری ۳ کارگاه مجازی آموزش 
شعر برای ش��اعران جوان در اقصی نقاط کشور گفت: 
ما بر این باوریم که حاصل و آورده رویداد بزرگی مثل 
جشنواره بین المللی شعر فجر برای جامعه ادبی کشور 
نبای��د در اه��دای جایزه به چند نفر محدود ش��ود. به 
همین دلیل هر سال در کنار برگزاری مراسم اختتامیه 
جش��نواره ها و جوای��ز ادب��ی، در ۲ ی��ا ۳ روز اقدام به 
برگزاری دوره های آموزش��ی شعر و داستان می کردیم 
تا علاقه من��دان به این ۲ بخش ادبیات بتوانند فرصت 
هم  نفسی و بهره مندی از آموزه های بزرگان شعر و داستان 

کشور را به دست آورند. 
 

ابتکارجشنوارهادبیشهیدغنیپور
دراهدایجوایزبرگزیدگانش

 مراس��م معرفی برگزیدگان جش��نواره ادبی شهید 
حبیب غنی  پور به صورت غیرحضوری برگزار می شود اما 
نکته جالب نحوه اهدای جوایز برگزیدگان این دوره است. 
به گزارش »وطن ام��روز« به نقل از دبیرخانه دائمی 
جش��نواره ادبی ش��هید حبیب غنی پور، مراسم معرفی 
برگزیدگان نوزدهمین و بیستمین جشنواره ادبی شهید 

حبیب غنی پور به صورت غیرحضوری برگزار می شود. 
بنا به تصمیم شورای سیاست گذاری این جشنواره، به 
دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی اعلام شده از سوی مراکز 
ذی صلاح در مقابله با ویروس کرونا )کووید-۱9(، مراسم 
معرفی برگزیدگان جایزه ادبی شهید حبیب غنی پور در 
سال ۱۳99 و ۱۳98 به صورت غیرحضوری انجام خواهد 
شد.  این مراسم ۱0 صبح روز دوشنبه ۱۱ اسفندماه 99 
برگزار می ش��ود و اخبار و نتایج داوری آثار نوزدهمین و 
بیستمین جشنواره ادبی شهید حبیب غنی پور و همچنین 
بیانیه پایانی )به صورت تدریجی و طی یک س��اعت( از 
طریق س��ایت اطلاع رس��انی پایگاه ادبی شهید غنی پور 
منتشر خواهد شد. بنا بر تصمیمات اتخاذشده، لوح تقدیر 
و جوایز مربوط نیز به صورت حضوری و در منزل، تقدیم 

برگزیدگان این جشنواره ادبی خواهد شد. 

وایت دیده نشده از »منصور« ارتشموسیقی ر
عباساسماعیلگل:در سال های اخیر مستندسازان 
زی��ادی پا به عرصه کارگردانی س��ینما گذاش��تند؛ 
تجربه ای که برای خیلی از آنان س��کوی پرتاب شد. 
در بین کارگردانان س��ینمای مستند، نام های زیادی 
را می ت��وان یافت که با ورود به عرصه س��ینما، طعم 
کارگردانی را چش��یدند، بسیاری شان موفق بودند و 
بعضی  هم ناموفق. محمدحس��ین مهدویان، س��عید 
روس��تایی، محمد کارت، نرگس آبیار، آرش لاهوتی، 
مونا زندی، مرتضی علی عباس میرزایی، بهروز نورانی پور 
و... کسانی هستند که با تجربه ساخت فیلم مستند 
در سال های گذش��ته، وارد عرصه کارگردانی سینما 
شدند و بعضا موفق بودند. ابراهیم حاتمی کیا که خود 
یکی از کارگردانان موفق کشور است بارها با احترام از 
سینمای مستند حرف  زده و به اهمیت ساخت فیلم 
مستند قبل از کارگردانی در عرصه سینما تاکید کرده 
اس��ت. او معتقد است هر کارگردان زمانی اجازه دارد 
کار سینمایی بسازد که چند سالی در هوای سینمای 
مستند تنفس کرده باشد، چرا که سوژه یابی مستند و 
پرورش آن تا تبدیل شدن به یک فیلم، ذهن کارگردان 

را خلاق بار می آورد. 
حال یک مستندس��از دیگر با سوژه ای جدید قدم 
به جشنواره ۳9 فجر گذاشته است؛ مستندسازی که 
سابقه دریافت جوایز زیادی را در کارنامه دارد و حالا 
نخستین اثر سینمایی خود را ساخته است: »سیاوش  
سرمدی«. وی در کارنامه کاری اش ساخت مستندهایی 
نظیر »ادواردو«، »امام موسی صدر«، »چمران به روایت 
دختر جبل عامل«، »80 س��ال مقاومت«، »داوطلب 
م��رگ« و... را دارد. او مدت��ی را به عنوان مدیر دفتر 
Press TV در بیروت س��پری کرده و حالا ساخت 
یک فیلم سینمایی با نام »منصور« را تجربه کرده است. 
علاقه سیاوش سرمدی به تاریخ انقلاب بویژه افراد 
تاثیرگذار آن را نمی توان انکار کرد. این هنرمند حالا 
نخستین فیلم بلند سینمایی خود با عنوان »منصور« 
را به تهیه کنندگی جلیل شعبانی ساخته است. موضوع 
این فیلم همانند بس��یاری از کارهای قبلی سرمدی 
در س��ینمای مس��تند، روایتی کمتر شنیده شده از 
بخش های دیده  نشده تاریخ انقلاب و دفاع مقدس است. 
دوربین این کارگردان این بار سراغ کسی رفته که شاید 
نسل امروز تنها نامش را دیده یا شنیده است، آن هم 
روی تابلوهای بزرگراه ها یا در یک برنامه تلویزیونی؛ 

سرتیپ شهید منصور ستاری. 
این فیلم سینمایی با نگاه به بخش هایی از زندگی 
شهید س��تاری و طراحی و تولید نخستین جنگنده 
کاملا ایرانی ساخته شده که در آن بخش هایی ناگفته 
از 8 س��ال دفاع مقدس روایت شده است. سرمدی در 
نخستین تجربه بلند سینمایی اش سعی کرده به روایت 
ناب و دست نخورده از سال های پایانی جنگ تحمیلی 
متعهد بماند و ماجرا را از نقطه ای دنبال می کند که 
ایران بشدت درگیر کمبود تسلیحات نظامی است و 
همان روزها، قهرمان داستان )سرتیپ ستاری( روی 
یک پروژه مهم کار می کند. سرمدی در ادامه بخوبی 
هر چه تمام تر نش��ان می دهد که چرا شهید ستاری 
را باید یکی از تاثیرگذارترین چهره های نیروی هوایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در دوران دفاع مقدس 
بدانیم، کسی که در خودکفایی این نیروی مهم نظامی 
کش��ورمان در 8 سال دفاع مقدس و پس از آن نقش 
بسزایی داشته است. سرمدی با بهره گیری قابل قبول 
از جلوه ه��ای ویژه و بازی باور پذیر محس��ن قصابیان 
در نقش ش��هید ستاری، بخوبی به معرفی طرح ها و 
ابتکارات شهید ستاری در تجهیز سیستم های راداری 
و پدافندی نی��روی هوایی در دوران جنگ تحمیلی 

پرداخته است. 

برایمنبازیدرایننقشترسناك
بود.نهفق�طبهجهتاینکهنقش
تیمسارس�تاریراقراراستبازی
کن�م،بلکهبهجه�تاینکهبافت
فیلمنامهبهگونهایبودکهاصطلاحا
جاینفسکشیدنبرایمنوجود

نداشت

فیلم»منصور«چگونهدرنظرمنتقدانومخاطبانسیونهمین
جشنوارهفیلمفجرلقبپدیدهراگرفت؟

محسنقصابیان،بازیگرنقششهید»ستاری«درفیلم»منصور«
درگفتوگوبا»وطنامروز«ازاینفیلمگفت

ستاره منصور


